
T
ehni~ka {kola u Subotici
osnovana je kao “Ma{in-
ski, elektrotehni~ki i

saobra}ajni {kolski centar”
1945. godine. Sada{wi naziv
Tehni~ka {kola “Ivan Sari}”
dobila je 2010. godine i ona da-
nas predstavqa sredwu stru~nu
{kolu regionalnog zna~aja za
obrazovawe u~enika po plano-
vima i programima nastave i
u~ewa za sticawe III i IV stepena
stru~ne spreme na podru~jima
rada ma{instvo i obrada meta-
la, elektrotehnika i saobra}aj.

Glavna {kolska zgrada se na-
lazi u ulici Trg Lazara Ne{i}a
broj 9, u kojoj se izvodi teorij-
ska nastava i laboratorijske

ve`be, dok je druga zgrada {ko-
le u ulici Matije Gupca 8-10 i
Haramba{i}eva 5, gde se izvodi
prakti~na nastava. Glavni
{kolski objekat je odlukom
Vlade Srbije u dr`avnoj svoji-
ni i predstavqa spomenik kul-
ture, a 2012. godine je obele`e-
na stogodi{wica od wene
izgradwe.

Na{a ustanova ostvaruje i
obrazovawe odraslih, kroz pre-
kvalifikaciju, dokvalifika-
ciju, specijalizaciju i nefor-
malno obrazovawe. Nastava se
izvodi dvojezi~no, na srpskom i

ma|arskom nastavnom jeziku.
Pored 40 u~ionica op{te name-
ne, [kola raspola`e i sa preko
20 specijalizovanih kabineta,
tri laboratorije, devet radio-
nica, kao i sa dve sale za sa-
stanke. Na{a ustanova ima boga-
tu biblioteku sa fondom od oko
23. 000 kwiga, na srpskom i ma-
|arskom jeziku, raspola`e no-
vom savremenom sportskom ha-
lom i sportskim terenima, koji
se koriste za izvo|ewe nastave
i saobra}ajni poligon, koji je
prilago|en za obuku vo`we. 

Tehni~ka {kola “Ivan Sa-
ri}” jedna je od dvanaest {kola
u Srbiji koja }e postati Trening
centar za dualno obrazovawe, u

kojem }e se spojiti formalno,
neformalno i informalno ob-
razovawe. Osim formalnog
obrazovawa, Trening centar }e
pru`ati usluge obrazovawa od-
raslih, kao {to su: priznavawe
prethodnog u~ewa, realizacija
velikog broja obuka, dokvali-
fikacija, prekvalifikacija
ili specijalizacije za koje je
{kola verifikovana. 

Tehni~ku {kolu “Ivan Sa-
ri}” je do danas zavr{ilo pre-
ko 30.00 u~enika.

N. [ARI] / @. RAJ^I]
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Uvodna re~2

P o ~ e t k o m
maja obele`e-
na je godi{-
wica dve tra-
gedije, koje su
o b e l e ` i l e
na{e `ivote.
U bezumnim ~i-

novima izgubqeno je toliko nevi-
nih `ivota, mladih, koji su mogli
da postanu {ta god su hteli.

Da li smo u me|uvremenu posta-
li svesniji dru{tva u kom `ivi-
mo, svesniji svakodnevnog nasiqa
kojem smo izlo`eni i na koje smo
se gotovo navikli, a da nemamo
re{ewe - ne znamo. Ali, znamo da
nam je porebno vi{e empatije, vi-
{e razumevawa i vi{e li~nog
anga`ovawa svih, a posebno pro-
svetnih radnika. To je nesporno.

Od nas se o~ekuje mnogo vi{e
nego {to je dru{tvo spremno da
nam prizna. I tu se dolazi do kon-
kretnih pitawa, za koja ve} pro-
svetni radnici, sa sindikatom na
~elu, dugo opravdano tra`e odgo-
vore.

U me|uvremenu, od posledweg
broja, u svetlu i{~ekivawa nove
konstelacije imenovanih starih-
novih ministara i Skup{tine koja
je verifikovala novu Vladu RS,
SOS je odr`ao vi{e sastanaka na
terenu - GO Beograda (21. marta
2024. godine), Odbor o obrazo-
vawu u Zaje~aru (29. marta 2024.)
Odbor obrazovawa u Topoli (5.
april 2024.), kao i Odbor obrazo-
vawa za Zlatiborski okrug (19.
april 2024.). U tom periodu po-
sledwi sastanak Radne grupe za
osnovne i sredwe {kole pri Vla-
di RS odr`an je 12. marta i na
wemu su predstavnici SOS tra-
`ili rezultate potpisanog Proto-
kola po pitawu svih prihva}enih
ta~aka. Kqu~no je bilo re{avawe
smawivawa pedago{ke dokumen-
tacije, odre|ivawe parametara
formativnog ocewivawa, vo|ewe
mati~nih kwiga i pedago{kih sve-
saka. Zakqu~ak je bio da se mati~-
ne kwige i evidencije moraju
elektronski voditi i {tampati,
tako da }e se tra`iti tehni~ko
re{ewe od septembra 2024/2025.
godine, a da se nastavnici oslobo-
de vo|ewa pedago{kih svesaka ko-
je vi{e ne mogu biti predmet ana-
lize pri eksternom ocewivawu
{kola. U toku su konkursi 7A faze

i 2.672 mesta je odobreno, {to }e
Sindikat pratiti pri realizaciji,
ali i validnost samih konkursa.

Nakon prvomajskih i uskr{wih
praznika uputili smo zahtev no-
vom predsedniku Vlade RS za hi-
tan sastanak, kako bi uz rebalans
buxeta utvrdili dinamiku pove-
}awa plata u prosveti. Jer, da bi
se do kraja godine izjedna~ili sa
republi~kim prosekom potrebno je
samo za prosvetu vanredno po-
ve}awe od minimum 28 odsto. SOS
}e dati predlog izmene Uredbe o
koeficijentima na svim nivoima
obrazovawa, ali }e, pre svega, bi-
ti zatra`eno izjedna~avawe cene
rada, jer je trenutno cena rada za
visoko obrazovawe ni`a od cene
rada za O[ i S[ i pred{kolsko
vaspitawe za oko devet (9) odsto.

Neravnopravan je odnos u ra-
zlici od svega 350 dinara izme|u
{efova ra~unovodstva, tj. admi-
nistrativno finansijskih radni-
ka, tetkica i domara, naro~ito u
trenutku kada se administrativno
finansijski radnici po {kolama
{aqu na obuke za vo|ewe SPIRI
programa i administrativne evi-
dencije, pored svih ostalih oba-
veza oko finansijskih, evidenci-
onih poslova u organizaciji i po-
slovawu {kola. Predlog je da pro-
fesori informatike preuzmu
vo|ewe i obuku SPIRI programa i
da za tu vrstu poslova budu pla-
}eni.

Veliki je problem isplata za-
rada za vreme godi{wih odmora,
na {ta je SOS i podneo Inicijati-
vu za izmene ZOR (jo{ 26.januara
2024. godine), ~lan 114, kako bi se
obra~un iskazivao kao prosek na
tromese~nom, a ne na godi{wem
nivou. Istovremeno, SOS je pod-
neo Inicijativu za izmene Zakona
o zdravstvenom osigurawu (~lan
73), da zaposleni koji boluju od
malignih oboqewa (a na`alost ih
je sve vi{e) mogu da ostvare pravo
na naknadu plate u visini od
100% za sve vreme bolovawa (a ne
samo u prvih 30 dana, kao {to je
sada).

Skrenuli smo pa`wu javnosti i
Za{titniku prava gra|ana u vezi
isplate prevoza zaposlenima. Si-
tuacija je vrlo {arolika - od lo-
kalne samouprave do lokalne sa-
mouprave, koje na sve mogu}e na~i-
ne ne obezbe|uju namenska sred-

stva za prevoz ve} obezbe|uju neki
‘’sopstveni ili linijski prevoz’’
za sve radnike na lokalu koji ni-
kako ne odgovora prirodi posla i
radu u {kolama. Neki ~ak dobijaju
20 dinara po karti, neki zaposle-
ni ne dobijaju ni{ta, {to nakon
dobijenih tu`bi lokalnu samou-
pravu ko{ta mnogo vi{e. U PKU,
~lan 26 o naknadi tro{kova pi{e
da zaposleni ima pravo na nakna-
du za dolazak i odlazak sa rada u
visini cene prevozne karte u jav-
nom saobra}aju ili na zahtev zapo-
slenog poslodavac je du`an da
obezbedi mese~nu kartu, ukoliko
nije obezbedio sopstveni prevoz.
Poslodavac nije lokalna samou-
prava, poslodavac je dr`ava tj.
{kola. 

U me|uvremenu, u Ministarstvu
prosvete odr`ana su tri sastanka
sa miriteqem iz Republi~ke
agencije za mirno re{avawe spo-
rova u vezi aneksirawa PKU za
visoko obrazovawe. Rok isti~e 8.
maja.

Na regionalnom skupu u Podgo-
rici, Okruglom stolu o analizi
postignutih prava kolektivnim
ugovorima, SOS je imao vrlo uspe-
{nu i opse`nu prezentaciju, a be-
nefite i uporednu analizu ze-
maqa regiona EX-YU i balkanskih
zemaqa objavi}emo u slede}em
broju “Sindikalnog pera”, kao i na
sajtu sindikata. Kqu~no je da je
SOS zna~ajan ~inilac u regionu
po brojnosti i stabilnosti orga-
nizacija, a podr{kom ostalih sin-
dikata iz regiona, kao i svetskom
me|unarodnom saradwom, uvek smo
u poziciji da branimo interese
na{ih zaposlenih na svim instan-
cama. U Sarajevu }e 14. maja biti
odr`an veliki protest u organi-
zaciji Samostalnog sindikata
osnovnog obrazovawa i odgoja
FBiH Kantona Sarajevo, na kojem
}e biti i na{i predstavnici, {to
pokazuje da je solidarnost i jedin-
stvo sindikata najja~e oru`je u
borbi za prava prosvetnih radni-
ka - ma gde bili.

U o~ekivawu nastavka saradwe
sa starom - novom ministarkom
prosvete, o~ekujemo boqu poziciju
obrazovawa i svih zaposlenih,
kao i ostvarewe prethodno po-
stignutih dogovora.

U me|uvremenu...
Pi{e: Valentina Ili}
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Aktuelno 3

Na Fakultetu za specijalnu edu-
kaciju i rehabilitaciju ~lanovi
Sindikalne organizacije Sindika-
ta obrazovawa Srbije su 2. aprila
2024. godine odr`ali {trajk upo-
zorewa zbog vi{egodi{wih pro-
blema sa nezakonitim postupawem
rukovodstva Ustanove, koji je kul-
minirao krajem 2023. godine.

Po~etkom decembra 2023. godi-
ne, tada{wa dekanica dr Marina
[esti} donela je Odluku da zapo-
slenima bude ukinut deo zarada,
koji su dobijali iz sopstvenih
sredstava Ustanove. Obrazlo`ewe
rukovodstva zaposlenima za takvu
vrstu odluke je bilo da je Ustanova
morala vratiti deo sredstava u
buxet Republike Srbije po nalogu
buxetske inspekcije, a zbog nezako-
nitog izdavawa poslovnog prosto-
ra. Zaposleni su nakon takve vrste
odluke sa pravom pitali, na koji
na~in su kori{}ena odre|ena sred-
stva od izdavawa prostora u zakup,
imaju}i u vidu da se ta sredstva ne-
maju karakter sopstvenih sredsta-
va i ne mogu da se koriste za
uve}awe plate zaposlenima, poseb-
no {to su zaposleni dobijali uve-
}ane plate i pre izdavawa prosto-
ra u zakup.

Predsednik sindikalne organi-
zacije Dragan Jovi} se obratio pr-
vo, sada ve} biv{oj dekanici dr
Marini [esti} sa odre|enim
pitawima, a u vezi sa nezakonitim
raspolagawima Ustanove, na koje
nikad nije dobio odgovor, jer je de-
kanica dala ostavku krajem decem-
bra 2023. godine.

Nakon ostavke dekanice, za v.d.
dekana izabran je vanredni profe-
sor dr Luka Mijatovi}, iako je Za-
konom o visokom obrazovawu pro-
pisano da se dekan bira iz redova
redovnih profesora, te i v.d. mora
da ispuni taj uslov da bi bio iza-
bran za vr{ioca du`nosti ustano-
ve. Predsednik Sindikalne orga-
nizacije je posle imenovawa v.d.
Ustanove poku{ao da stupi u prego-
vore i da predlo`i da se zaposle-
nima, posebno najugro`enijim kate-
gorijama, koji pripadaju nenastav-
nom osobqu, uve}a plata odre|eni
procenat iz sopstvenih prihoda.
V.d dekana je u janauaru 2024. godi-
ne rekao da ima mogu}nosti da se
zaposlenima uve}a plata iz sop-
stvenih prihoda za odre|eni iznos,
ali da to ne mo`e da bude trajno
re{ewe, ve} samo da se odnosi na
januarsku platu, {to predstavnici

Sindikalne organizacije nisu mo-
gli da prihvate. Po~etkom februa-
ra 2024. godine v.d dekana je for-
mirao Komisiju za izradu Pravil-
nika o sticawu i raspodeli sop-
stvnih prihoda Fakulteta u koju je
imenovao vi{e od 10 ~lanova, iz-
me|u ostalog i predsednika Sindi-
kalne organizacije Dragana Jovi}a.
Dono{ewe navedenog Pravilnika
je bilo kqu~no da bi se op{tim ak-
tom Ustanove uredio na~in sti-
cawa sopstvenih sredstava, kao i
raspodela, a posebno deo oko
uve}awa plata zaposlenih. Kada je
izrada Pravilnika po~ela bilo je
jasno da }e pojedini ~lanovi Komi-
sije opstruisati rad, kako bi se
prolongiralo dono{ewe i usva-
jawe kona~ne verzije Pravilnika.
Predsednik Sindikalne organiza-
cije Dragan Jovi} je na Predlog
pravilnika dao odre|ene sugestije
i primedbe, ali nijedna nije pri-
hva}ena. ^lanovi Sindikalne orga-
nizacije, sa predsednikom na ~elu,
shvatili su da ne postoji dobra
voqa rukovodstva da bude re{ena
sporna situacija na Fakultetu, od-
nosno da se izna|e re{ewe za
popravqawe materijalnog polo`a-
ja zaposlenih posle sporne odluke
o ukidawu uve}awa plata iz decem-
bra 2023. godine. Sindikalna orga-
nizacija je odr`ala sastanak, na
kojem je izglasala Odluku o stu-
pawu u jednodnevni {trajk upozore-
wa 2. aprila 2024. godine. Odluka
je poslodavcu dostavqena 29. mar-
ta 2024. godine, odnosno posloda-
vac je bio upoznat 72 sata ranije da
}e se na Fakultetu odvijati {trajk
upozorewa. Nakon navedene Odlu-
ke o stupawu u {trajk upozorewa,

rukovodstvo Fakulteta nije pozva-
lo ~lanove [trajka~kog odbora da
stupe u pregovore i poku{aju re{i-
ti nagomilane probleme. Zaposle-
ni, ~lanovi Sindikata su 2. aprila
u 11 sati odr`ali jedno~asovni
{trajk upozorewa. Posle sprovede-
nog {trajka upozorewa v.d. dekana
je poku{ao od obezbe|ewa Fakulte-
ta da uzme snimak sa sigurnosnih
kamera za vreme odr`avawa {traj-
ka upozorewa, a {to je spre~io
predsednik Sindikalne organiza-
cije, smatraju}i da v.d. dekana time
prekora~uje svoja ovla{}ewa. Ne-
koliko dana nakon odr`anog {traj-
ka upozorewa, predsednik Sindi-
kalne organizacije, ~lanovi [traj-
ka~kog odbora i rukovodilac odse-
ka za op{te poslove dobili su do-
pise od v.d. dekana u kojima tra`i
da se izjasne o licima koja su pra-
vila buku za vreme odr`avawa
{trajka upozorewa i {ta su predu-
zeli da zaustave takva pona{awa.
^lanovi [trajka~kog odbora i
predsednik Sindikalne organiza-
cije smatrali su takvo postupawe
v.d. dekana pritiskom na ~lanove
Sindikata kako bi se spre~ili u
daqoj nameri da sprovedu {trajk u
ustanovi. U me|uvremenu Ministar-
stvo prosvete je organizovalo sa-
stanke  na  kojima  su  prisustvova-
li i predstavnici Sindikalne or-
ganizacije i rukovodstva Fakulte-
ta, kako bi poku{ali da na|u zajed-
ni~ko re{ewe za nagomilane pro-
bleme. Do zakqu~ewa ovog broja
“Sindikalnog pera” u toku su prego-
vori u Ministarstvu prosvete iz-
me|u rukovodstva fakulteta i
predstavnika  Sindikalne  organi-
zacije.

Pi{e: Nikolina Jankovi}

[trajk upozorewa na FASPER



Uplanu aktivnosti Sindikata
obrazovawa Srbije za ovu godinu
je odr`avawe sastanaka odbora

obrazovawa na teritoriji i upoz-
navawe ~lanstva sa svim aktivnosti-
ma sindikata, pravima iz kolektiv-
nih ugovora, organizacijom rada Sin-
dikata i drugim. Od kraja marta do
kraja aprila odr`ana su tri sastanka
okru`nih odbora obrazovawa, kojima
su prisustvali predsednica Sindika-
ta obrazovawa Srbije mr Valentina
Ili} sa saradnicima, pravnicom Ni-
kolinom Jankovi} i sekretarom Mio-
dragom Kampereli}em.

U petak, 29. marta 2024. godine, u
Zaje~aru je odr`an sastanak okru`nih
odbora obrazovawa za Zaje~arski i
Borski okrug. Pored kolega Milovana

Stankovi}a i Dejana Decanovi}a, ~la-
nova Republi~kog odbora, sastanku je
prisustvovalo dvadesetak predstav-
nika na{ih sindikalnih organizacija
iz Zaje~arskog i Borskog okruga.

U petak, 5. aprila 2024. godine, u
Topoli  je odr`an sastanak  Okru`-nog
odbora obrazovawa za [umadijski
okrug. Pored koleginice Biqane Pu-
halovi}, ~lanice Republi~kog odbo-
ra, sastanku je prisustvovalo petnae-
stak predstavnika na{ih sindikal-
nih organizacija iz [umadijskog ok-
ruga.

Sastanak Zlatiborskog odbora
obrazovawa odr`an je u petak, 19.
aprila, u U`icu.

Pored koleginice Ivane Miloje-
vi}, ~lanice Republi~kog odbora, sa-
stanku je prisustvovalo petnaestak
predstavnika sindikalnih organiza-
cija.

Mart - april 2024.

Aktuelno4

Izve{taj sa sastanaka
okru`nih odbora

Pi{e: Miodrag Kampereli}

Sastanak Okru`nog odbora: 
Zaje~ar

Sastanak Okru`nog odbora: Topola



Predsednica mr Valentina Ili} je
govorila o aktuelnoj situaciji u obra-
zovawu u vezi sa realizacijom Proto-
kola, pripremi predloga koeficije-
nata, smawewu pedago{ke admini-
stracije, novim pravilnicima i spro-
vo|ewu odredaba PKU.

Pravnica Nikolina Jankovi} je
detaqno objasnila nove odredbe Pra-
vilnika o ocewivawu i u Protokolu
postupawa ustanove u odgovoru na
nasiqe, zlostavqawe i zanemari-
vawe, kao i o odredbama PKU za
osnovne i sredwe {kole i domove
u~enika.

U diskusiji najvi{e pitawa je bilo
u vezi sa regulisawem prava na pre-
voz, jubilarne nagrade i o pravilniku
o ocewivawu. Lokalna samouprava,
svaka na svoj na~in, reguli{e pravo
na prevoz, pa mnogi zaposleni ne mogu
ostvariti svoja prava i prinu|eni su
da ih ostvare sudskim putem.

Sekretar Miodrag Kampereli} je
govorio o organizaciji Sindikata i
ukazao na probleme sa bankama, koje

vi{e puta u toku godine od predsedni-
ka sindikalnih organizacija tra`e
potvrde Ministarstva za rad i Sin-
dikata, ne starije od tri meseca, po-
zivaju}i se na Zakon o spre~avawu
prawa novca i terorizma. U slu~aju da

predsednici ne dostave ove potvrde,
banke blokiraju ra~une i onemogu}a-
vaju raspolagawe sredstvima. Zato je
veoma va`no da se predsednici odmah
obrate sekretaru u vezi sa dobijawem
ovih potvrda.

Mart - april 2024.

Aktuelno 5

Sastanak Okru`nog odbora: Topola

Sastanak Okru`nog odbora:
U`ice
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Aktuelno6

Odr`ane redovne sednice
organa Sindikata 

Redovne sednice Predsedni{tva
i Republi~kog odbora odr`ane
su ove godine ta~no na Dan `ena,

8. marta, u Beogradu. Dan ranije odr-
`an je sastanak Nadzornog odbora, na
kojem su razmatrani i usvojeni pred-
lozi finansijskih dokumenata Sindi-
kata.

Na sednici Predsedni{tva su
usvojeni predlozi Finansijskog izve-
{taja za 2023. i Finansijskog plana za
2024. godinu, zatim okvirni plan ak-
tivnosti Sindikata u ovoj godini, po-
tom je razmatrana aktuelna situacija
u obrazovawu, a potom i predlo`ena
odluka o odr`avawu Sportskih susre-
ta Sindikata obrazovawa Srbije za
2024. godinu u Tesli}u (RS) i drugo.

Sednica Republi~kog odbora odr-
`ana je odmah nakon sednice Predsed-
ni{tva. 

Na po~etku sednice obele`en je
Me|unarodni dan `ena. Tim povodom
obratile su se predsednica Valenti-
na Ili}, potpredsednica Marina Mi-
lenkovi} i koleginica Slavica Ma-
ni}. U nastavku, Republi~ki odbor je
usvojio finansijske dokumente Sin-
dikata, Izve{taj za 2023. i Plan za

2024. godinu, kao i Okvirni plan ak-
tivnosti sindikata u ovoj godini.

Na sednici su razmatrani aktuel-
ni problemi u obrazovawu, predlog za
izmenu PKU za osnovne i sredwe {ko-
le, pravilnici i rad na zakqu~ivawu
aneksa PKU za visoko obrazovawe.
Pravnica Nikolina Jankovi} je govo-
rila o inicijativi resornog mini-
starstva za promenom ~lana PKU za
osnovne i sredwe {kole i domove

u~enika u kojem se daje solidarna po-
mo} za nabavku medicinsko-tehni~kih
pomagala. Na terenu je do{lo do zlou-
potrebe ovog prava i Ministarstvo
tra`i da se ovaj ~lan precizira, kako
ne bi do{lo do ugro`avawa buxeta
lokalnih samouprava. Postavqeno je
pitawe o oceni ustavnosti za IOP 2 i
dogovoreno da se uputi dopis KONUS-
u u vezi sa PKU za visoko obrazovawe
i te{kom materijalnom polo`aju za-
poslenih u visoko{kolskim ustano-
vama.

Predsednica je dala predlog ter-
mina odr`avawa sastanaka na{ih od-
bora na teritoriji, okru`nih i grad-
skih odbora. Planom je utvr|eno da u
martu bude odr`an sastanak u Zaje~a-
ru, zatim u aprilu sastanci za [uma-
dijski i Zlatiborski okrug, a u maju
Ma~vanski i Moravi~ki.

Republi~ki odbor je doneo odluku
da se Sportski susreti Sindikata
obrazovawa Srbije ove godine odr`e
u Bawi Vru}ici kod Tesli}a u Repu-
blici Srpskoj. Wihova ponuda je bila
najpovoqnija, a ujedno `eqa svih je da
se promeni mesto odr`avawa.

Pi{e: M. Kampereli}



Mart - april 2024.

Me|unarodna saradwa 7

Predsednica SOS Valentina
Ili} uputila je sredinom marta
pismo Sektoru za qudska prava

Internacionale obrazovawa i Evrop-
skom komitetu sindikata obrazovawa
(ETUCE) o ugro`enosti qudskih i sin-
dikalnih prava Srba i drugog neal-
banskog stanovni{tva na Kosovu i Me-
tohiji. Prenosimo ga u celini.

Po{tovane kolege,
Obra}am vam se u ime ~lanova Sin-

dikata obrazovawa Srbije na Kosovu
i Metohiji i svih zaposlenih u obra-
zovawu zbog ugro`enosti egzistencije
i elementarnih qudskih, radnih i
sindikalnih prava izazvanih jedno-
stranim potezima organa vlasti iz
Pri{tine.

Odbor obrazovawa Sindikata
obrazovawa Srbije iz Kosova i Meto-
hije i Predsedni{tvo Sindikata
obrazovawa Srbije analizirali su
nepovoqnu situaciju i zakqu~ili da
je potrebno da se obratimo me|una-
rodnim sindikalnim organizacijama
~iji smo dugogodi{wi aktivni ~lanovi.

Neizdr`iva situacija izazvana je
odlukom Centralne banke iz Pri{ti-
ne da se kao jedina valuta pla}awa od
1. februara 2024. uvodi evro, a
zabrawuje platni promet sa Srbijom i
pla}awe dinarom, valutom Srbije.

Time je svim zaposlenima u obrazo-
vawu, kao i ustanovama zdravstva, so-
cijalne podr{ke i penzionerima, one-
mogu}eno raspolagawe primawima
ste~enim po osnovu rada. Plate i pen-
zije, kao i socijalna davawa Srbima
na Kosovu i Metohiji, kao i ostalom
nealbanskom stanovni{tvu, upla}uje
iz buxeta Republike Srbije.

Pored nemogu}nosti raspolagawa
platama, spre~en je i ulazak robe {i-
roke potro{we, {to ugro`ava elemen-
tarno funkcionisawe stanovni{tva,
snabdevawe zdravstvenih ustanova i
apoteka. Obrazovni sistem je tako|e
ugro`en, jer nedostaju nastavni mate-
rijali i oprema, a samim tim ugro`en
je i kvalitet obrazovawa.

Zaposleni u obrazovawu i wihove
porodice zabrinuti su za svoju budu}-

nost i ose}aju se nebezbedno, te ove
postupke do`ivqavaju kao dodatni
pritisak na iseqavawe sa teritorije
Kosova i Metohije.

Proces pregovora sa pri{tinskim
vlastima odvija se uz posredovawe
EU i drugih va`nih ~inilaca, a sa si-
tuacijom je upoznata i svetska javnost
na sednici Saveta bezbednosti UN
po~etkom februara 2024. Pregovori
su u zastoju i bez prakti~nog re{ewa
ovog i drugih problema sa kojima se
suo~ava nealbansko stanovni{tvo na
Kosovu i Metohiji.

Obra}amo vam se kao krovnim me-
|unarodnim organizacijama ~iji smo
~lanovi sa `eqom da se i vi
ukqu~ite u re{avawe ovih problema
i u kapacitetu nadle`nosti svoje or-
ganizacije podstaknete i podr`ite
pregovara~ki proces i uti~ete na {to
skorije obezbe|ivawe sigurnosti `i-
vota i elementarnih uslova na{im
~lanovima, wihovim porodicama i
ugro`enom stanovni{tvu.

Pi{e: R.S.P.

RC Po`arevac u novim prostorijama

Unovim prostorijama Regionalnog
centra Po`arevac odr`ana je
19. aprila i prva sednica Odbo-

ra, na kojoj su razmatrana sva bitna
pitawa iz delokruga rada sindikal-
nih organizacija, posebno po pitawu
problema oko radnog anga`ovawa,
saradwe sa direktorima, kao i odre-
|enim pritiscima na predsednike
sindikalnih organizacija.

Verifikovani su mandati novoiza-
branim predsednicima sindikalnih
organizacija, kao i mandati predsed-
nika pridru`enih sindikalnih orga-
nizacija. Razgovaralo se o pro{irewu
~lanstva i formirawu novih sindi-
kalnih organizacija.

^lanovima Regionalnog odbora su
prezentirane sve bitne informacije
oko nabavke ugqa u 2024. godini.
Dostavqen je cenovnik prevoza, kao i
cena ugqa iz ugovora koji je potpisao
gradona~elnik Po`arevca sa EPS, ko-
jim su regulisani i uslovi za nabavku
ugqa za ~lanstvo.

Na sednici se razgovaralo i o Sin-
dikalnim igrama u Tesli}u i doneta je
odluka o u{e{}u na istim, ali u mno-
go mawem broju zbog pove}anih putnih
tro{kova. Razgovaralo se i o tehno-

lo{kim vi{kovoma, kojih }e biti zbog
maweg broja novoupisane dece u {ko-
le. Tako|e, razgovarano je i o ovogo-
di{wem planu rada, kao i o organiza-
ciji ekskurzija i izleta. Sednici je
prisustvovalo 23 ~lana odbora, od
ukupno 27.

Nove prostorije RC Po`arevac se
nalaze na Pionirskom trgu i potpuno
su opremqene neophodnom opremom i
tehnikom za odr`avawe seminara i
drugih aktivnosti iz delokruga sin-
dikalnog rada.

Pi{e: Margita Petkovi}

ETUCE i EI obave{teni
o ugro`enosti kolega na KiM
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UPodgorici je 23. aprila odr`ana
Regionalna konferencija "Gran-
ski kolektivni ugovor za oblast

prosvete - uporedna iskustva". Na
Konferenciji su u~estvovali pred-
stavnici iz sindikata obrazovawa
Srbije, Crne Gore, Hrvatske, Bosne i
Hercegovine, Slovenije, Makedonije,
Kosova i Albanije. Doma}in konfer-
encije je bio Sindikat prosvjetnih
radnika Crne Gore (SPCG), a podr{ku
organizacije regionalne konferenci-
je pru`io je Solidarity centar ame-
ri~kog saveza sindikata AFL CIO.

Ispred SOS, Konferenciji su
prisustvovale predsednica Valenti-
na Ili} i stru~na saradnica za
pravne poslove Nikolina Jankovi}.
Ciq ove konferencije je bio da svi
u~esnici predstave prava iz svojih
kolektivnih ugovora i da razmene
pozitivna i negativna iskustva, ali i
informacije o pravima zaposlenih u
ustanovama obrazovawa i vaspitawa.
Ciq je bilo preno{ewe pozitivnih
pregovara~kih iskustava na sopstveni
teren. U ime SOS Nikolina Jankovi}

je u~esnicima Konferencije pred-
stavila prava zaposlenih u ustanova-
ma obrazovawa i vaspitawa iz va`e-
}ih kolektivnih ugovora.

Na konferenciji su doneti i odre-
|eni zakqu~ci svih u~esnika:
- Sindikati obrazovawa sa podru~ja

Balkana su saglasni da poja~aju i
intenziviraju saradwu i razmenu
iskustava na svim nivoima i o svim
problemima koji se ti~u zaposlenih
u prosveti;

- Sindikati prosvete }e se i daqe
boriti za poboq{awe materijalnog
i socijalnog statusa svih zaposlenih
u prosveti, sa posebnim osvrtom na
benefite za ~lanove sindikata;

- Poboq{ati informisanost svih
~lanova sindikata o rezultatima
koje je ostvario sindikat;

- Stalna obaveza svih poverenika
sindikata i ~lanova sindikata je
edukacija (trening), kako bismo
boqe poznavali zakonsku regula-
tivu;

- Sindikati moraju i}i u susret prob-
lemima u obrazovawu i nuditi boqa
re{ewa, kako bi obrazovni sistem
bio {to kvalitetniji zbog dobrobiti
u~enika, roditeqa, pa i samog
dru{tva.

Svi u~esnici su se slo`ili da su
regionalne konferencije odli~na
prilika da se sastanu predstavnici
svih zemaqa regiona na jednom mestu
i da razmene  pozitivna i negativna
iskustva o pravima zaposlenih iz svo-
jih zemaqa, kako bi zajedni~kim
snagama i iskustvom uticali da se
poboq{a polo`aj svih zaposlenih u
ustanovama obrazovawa i vaspitawa.

Pi{e: N. Jankovi}

Kontrola radnog optere}ewa i `ivotni balans

Promocija ogovaraju}eg balansa
izme|u rada i `ivota u fokusu
je aktivnosti evropske sindi-

kalne organizacije u okviru kampawe
"U~inimo prosvetu privla~nom". Po-
sebno su osvetqeni nevidqivi aspek-
ti nastavni~ke profesije i predlo-
`ene mere koje bi ubla`ile napore
nastavnika. Sama nastava je prihva-
}ena kao zahtevna profesija, ali je
obim radnog optere}ewe nastavnika
~esto skriven od javnosti. Sve ev-
ropske zemqe se suo~avaju sa zna-
~ajnim nedostatkom nastavnika, a
neodr`iv balans rada i `ivota jedno
je od najva`nijih pitawa u priv-
la~ewu i zadr`avawu kvalifiko-

vanih nastavnika u profesiiji.
Na svim nivoima obrazovawa su

nastavnici, pored neposrednog rada u
nastavi, optere}eni administrativn-
im obavezama, planirawem ~asova,
pripremama, ocewivawem i obaveza-
ma van same nastave.

Analiza radnog optere}ewa nas-
tavnika vi{ih razreda osnovne
{kole u Evropi, pokazala je da nasta-
va ~ini samo 46,8 odsto wihovih rad-
nih aktivnosti, dok planirawe,
priprema ~asova i ispravke ~ine oko
~etvrtine poslova nastavnika.

Zbog toga je potrebno da se termin
"~asovi nastave" zameni sa terminom
"radni ~asovi", kao kqu~ni momenat

za smawewe radnog optere}ewa i
koli~ine nepla}enog prekovremenog
rada nastavnika.

Po{to je u okviru Euridike do
sada napravqena analiza samo za
vi{i nivo osnovnog obrazovawa,
potrebno je isto to uraditi i za druge
nivoe obrazovawa, kako bi se razu-
mele realne dimenzije radnog opte-
re}ewa nastavnika.

Detaqniju analizu po zemqama
(ukqu~ena je i Srbija) mogu}e je pre-
gledati na linku 
https://eurydice.eacea.ec.europa.eu

/sites/default/files/teachers_in_europe
_2020_chapter_1.pdf

Pi{e: Borka Vi{ni}

Odr`ana Regionalna konferencija u Podgorici
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Inovacija u obrazovawu:
ELNE kao pokreta~ promena

Mre`a obrazovnog liderstva
Evrope (ELNE) predstavqa
kqu~nu snagu za unapre|ewe

obrazovnog sistema u Evropi. Sa vi{e
od 100 partnerskih organizacija iz 34
dr`ave, ELNE okupqa relevantne
u~esnike u obrazovawu radi promoci-
je saradwe i razmene inovativnih
praksi i istra`ivawa.

Godi{wa konferencija ELNE 2024.
odr`ana je 23. aprila u Briselu,
pru`aju}i priliku da se dubqe istra-
`e pro{lost, sada{wost i budu}nost
ove va`ne mre`e i wenog uticaja na
obrazovawe u Evropi. U~esnici su
bili aktivno anga`ovani u diskusija-
ma o kqu~noj vezi izme|u istra`i-
vawa i prakse, istaknutosti obra-
zovnih zajednica i ulozi ELNE mre`e
u podr`avawu dono{ewa obrazovnih
politika zasnovanih na ~iwenicama.

Konferencija je bila prilika za
primenu kolaborativnog liderstva i
diskusiju o kqu~nim izazovima obra-
zovnih sektora. Aktivnosti su pod-
stakle razvoj vizije za budu}nost
obrazovawa u Evropi, nagla{avaju}i
inovacije, saradwu i istra`ivawe.
Odbor za istra`ivawe ELNE pred-
stavio je svoj rad u podr{ci dono-
{ewu politika zasnovanih na praksi
i dokazima u ciqu smawewa jaza
izme|u istra`ivawa i prakse.

U panel diskusiji o ulozi ELNE u
podr{ci dono{ewu politika zasno-
vanih na dokazima, u~estvovali su
predstavnici belgijskog predsedava-
wa Savetu Evropske unije, Evropske
komisije i OECD kako bi razgovarali
o va`nosti dono{ewa pravilnika
zasnovanih na konkretnim primerima
u obrazovawu i na koji bi na~in ELNE
mre`a mogla boqe da uti~e i podr`i
lokalno donosioce pravilnika i
implementaciju u praksi po teritori-
jama.

Kroz panel diskusije o kolegijal-
nom {kolskom liderstvu, koji je vodi-
la Myrthe Stienstra (ESHA), kroz sop-
stvena iskustva govornici su pred-
stavili neke slu~ajeve efikasnog
kolegijalnog liderstva. Podeqena su
iskustva sa primerima konkretnih
re{ewa za realne probleme u obrazo-
vawu, {to je pokazalo kako se situ-
acija mo`e poboq{ati primenom
odre|ene prakse, metodike i raspo-
lo`ivim alatima.

Na razli~itim radionicama, u~e-
snici su bili raspore|eni u radne
timove kako bi zajedno razvijali
ideje, re{avali konkretne zadatke iz
oblasti obrazovawa i osmi{qavali
odgovore na postavqena pitawa o
{kolskom liderstvu i saradwi. Ovaj

proces je naglasio duh zajedni{tva
me|u sektorima obrazovawa, svi
usmereni ka istom ciqu - unapre|ewu
obrazovawa za budu}e generacije.
Tako|e, va`an segment Konferencije
bio je kandidovawe tema za narednu
EELW 2025. konferenciju.

Ulaze}i u pore problematike
{kolskog liderstva u potrazi za
kqu~nim elementima za uspeh u
razli~itim sektorima obrazovawa,
odgovori svih u~esnika Konferencije
su bili unificirani u svega nekoliko
re~i, a to su: komunikacija, poverewe,
zajedni~ki rad, transparentnost i
uzajamno po{tovawe.

Najistaknutija od prakti~nih ra-
dionica na Konferenciji nosila je
naziv "Kolegijalni alati za liderst-
vo: scenariji re{avawa problema".
Ova aktivnost re{avawa problema
pru`ila je u~esnicima hipoteti~ke
scenarije nalik svakodnevnim situa-
cijama sa kojima su se kroz svoje radno
iskustvo mnogi ve} susreli, i u kojima
se razli~iti u~esnici u obrazovnom
sistemu (nastavnik, psiholog, u~enik,
roditeq,…) suo~avaju sa ponavqa-
ju}im problemima u obrazovawu. 

Paralelno s tim, u~esnicima je bio
pru`en set re{ewa inspirisan
stvarnim praksama koje je prikupila
ELNE. U~esnici su zajedno radili na
pronala`ewu najboqeg na~ina re{a-
vawa izazova slu`e}i se ponu|enim
metodama. Ali, svakako je bio ciq da
se uz pomo} svih ponu|enih opcija
osmisli novi, adekvatan model re-
{avawa postavqenog zadatka. 

Na pomenutoj radionici, jedan od
postavqenih izazova bio je kako
podr`ati talentovanu decu da se {to

boqe integri{u u kolektiv i istovre-
meno odr`e interesovawe za op{te
obrazovawe u drugim predmetima.
Re{avawe ovakvog zadatka zahtevalo
je zajedni~ko delovawe, otvorenu
saradwu svih ukqu~enih strana, efi-
kasnu komunikaciju i posve}enost, uz
aktivno u~e{}e psiholo{kog tima,
roditeqa i nastavnika. Kqu~ re{ewa
je u pravqewu paralele izme|u onoga
{to dete voli i u ~emu se pokazalo
kao neosporivi talenat, sa onim {to
mu nije blisko. Dete na taj na~in
lak{e prihvata mogu}nost rada na
li~nom usavr{avawu podjednako iz
svih {kolskih predmeta.

Bitno je ista}i da je u kontekstu
sveobuhvatnog funkcionisawa obra-
zovnih sistema, saradwa s unijom
roditeqa i roditeqima pojedina~no,
kao kqu~nim partnerima postala sve
va`nija. Ova saradwa ima za ciq una-
pre|ewe komunikacije, aktivno u~e-
stvovawe roditeqa u procesu i
poverewa izme|u obrazovnih institu-
cija i porodica. Ovaj dokazani model
je od su{tinskog zna~aja za kvalitet-
no obrazovawe dece.

Poseban utisak sa Konferencije
bio je otvorena zainteresovanost i
spremnost ELNE mre`e za saradwu sa
svim obrazovnim sektorima u Srbiji,
{to bi zna~ajno uticalo na budu}nost
obrazovawa u na{oj zemqi. 

Ova konferencija predstavqa korak
napred ka ostvarewu inkluzivnog,
inovativnog i prilago|enog obrazo-
vawa budu}nosti, {to je kao zakqu~nu
re~ na Konferenciji dao je gospodin
Daniel Wisniewski, generalni sekretar
Evropske federacije Poslodavaca u
obrazovawu (EFEE).

Pi{e: Iris Sretenovi}

Saradwa, istra`ivawe i vizija za budu}nost
obrazovawa u Evropi
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Godi{wi sastanak Komiteta za
visoko obrazovawe i istra`ivawe
(HERSC) odr`an je krajem februara

u Briselu. Veliki broj predstavnika
sindikalnih organizacija iz razli~itih
evropskih zemaqa (Francuska, Nema~ka,
Velika Britanija, Italija, [vedska,
Finska, Slovenija i dr.) prisustvovao je
sastanku, jer su na dnevnom redu bile
izuzetno va`ne i aktuelne teme koje se
ti~u sektora visokog obrazovawa i
istra`ivawa. Jedna od tema bila je
posve}ena nedostatku nastavnog kadra.

Na samom po~etku konferencije Rob
Copeland, predsednik HERSC, izneo je
glavne zakqu~ke sa pro{logodi{weg
sastanka Komiteta sa posebnim nagla-
skom da su neophodna ve}a ulagawa vlada
u razvoj dr`avnih fakulteta i istra-
`ivawa. 

Sonia Grigt je prezentovala kqu~ne
zakqu~ke sa 12. me|unarodnog Kongresa
(Meksiko Siti, oktobar 2023.), a najav-
qen je i Svetski kongres EI za jul 2024.

Brojni fakulteti u Evropi suo~avaju
se sa problemom deficita nastavnog
osobqa, pre svega asistenata i is-
tra`iva~a, usled smawenog intereso-
vawa mladih da nakon zavr{etka studija
zasnuju radni odnos na fakultetu. Glav-
ni razlozi su, pre svega, finansijske
prirode, nesigurnost radnog mesta i
ugovori o radu na odre|eno vreme. Drugi,
ali ne mawe va`ni razlozi su nezadovo-
qstvo zbog uslova rada koji podra-
zumevaju nesklad izme|u individualnog
anga`ovawa (veliko radno optere}ewe i
nedostatak slobodnog vremena) i odgo-
varaju}eg statusa u dru{tvu. Jedini izu-
zetak od ovog pravila u Evropi pred-
stavqa Finska u kojoj je nastavni~ka pro-
fesija jo{ vrlo atraktivna i cewena u
dru{tvu.

Kada se govori o istra`iva~ima
situacija wihovog profesionalnog sta-
tusa se u Evropi u velikoj meri razliku-
je. Dok u [vedskoj istra`iva~i posle
zavr{etka doktorata naj~e{}e dobijaju
samo stipendije, bez pokrivenog soci-
jalnog i zdravstvenog osigurawa, u
Finskoj je doktorandima pokriveno soci-
jalno i penziono osigurawe. Finska

vlada je prepoznala zna~aj investirawa
u razvoj nau~nog potencijala zemqe i ove
godine otvorila konkurs za hiqadu
novih istra`iva~a iz razli~itih nau~-
nih poqa. Dosta diskusije bilo je
posve}eno i kriterijumima za vredno-
vawe istra`iva~kog rada, komercijal-
izaciji nauke i su{tinskim razlikama
izme|u inovacija i istra`ivawa.

U~esnici su imali jedinstven stav da
su potrebna ve}a ulagawa aktuelnih
vlada u visoko obrazovawe i istra-
`ivawe. Sindikati prosvete na naci-
onalnom nivou i ETUCE sprovode brojne
aktivnosti kako bi podigli status pro-
svetnih radnika i istra`iva~a i re{ili
nedostatak nastavnika i nesigurnost
radnih mesta. Efikasan socijalni dija-
log sa sindikatima prosvete je kqu~an za
poboq{awe statusa akademskih profe-
sija. ETUCE se zala`e za razvoj interna-
cionalnih politika koje imaju za ciq
poboq{awe statusa visokog obrazovawa
i istra`ivawa.

Aktivnosti ETUCE su usmerene na
promociju fundamentalnih vrednosti za
funkcionisawe visokog obrazovawa: 1.
profesionalne autonomije univerziteta;
2. usvajawa demokratskih principa; 3.
odsustva svih vidova diskriminacije i 4.
dostupnosti obrazovawa svima. Sindi-
kalne organizacije poslale su sna`nu
poruku koliko je za budu}nost svakog
dru{tva zna~ajno vratiti ugled nas-
tavni~koj profesiji i u~initi je ponovo
atraktivnom za generacije koje dolaze.

Posledwa dva dana sastanka bila su
posve}ena uticaju ve{ta~ke inteligenci-
je (AI)na visoko obrazovawe i istra-
`ivawe. Ova tema je razmatrana multi-
disciplinarno, jer su u~esnici Konfe-
rencije bili stru~waci iz razli~itih
oblasti (komunikacija i medija, infor-
macione tehnologije, filozofija, poli-
ti~ka ekonomija i pravo). Evropski sin-
dikalni institut (ETUI) i Evropski sin-
dikalni komitet obrazovawa (ETUCE) su
bili glavni organizatori skupa. Termin
AI je prvi put upotrebio Xon Makarti
1956. godine na skupu istra`iva~a zain-
teresovanih za teme inteligencije, neu-
ronskih mre`a i teorije automata. Prema

definiciji, pojam AI obuhvata procese
neophodne da bi se neka ma{ina po-
na{ala na na~in koji qudi karakteri{u
kao inteligentan. Danas je AI jedna od
naprednih digitalnih tehnologija i
posledwih godina do`ivqava ubrzanu
evoluciju i postaje sve prisutnija u obra-
zovawu. AI ve} sada ima uticaj na obrazo-
vawe, a u budu}nosti }e verovatno taj
uticaj biti jo{ ve}i.  U prilog tome gov-
ori ~iwenica da postoji vi{e od 500 uni-
verziteta, 4.200 kurseva i oko 35 mil-
iona studenata koji su ili zaintereso-
vani za ovaj na~in obrazovawa ili ga ve}
koriste. Kada se pomiwu problemi sa
prihvatawem tehnologije, studenti su
daleko najmotivisanija grupa po tom
pitawu i rado prihvataju online obrazo-
vawe.

Kada se razmatra kakav }e uticaj AI
imati na visoko obrazovawe u budu}-
nosti, svakako treba razmotriti raz-
li~ite aspekte. Sa jedne strane, AI }e
omogu}iti: prilago|avawe obrazovnog
procesa pojedincu (personalizovano
u~ewe), efikasniju i ta~niju evaluaciju
znawa, poboq{awe online u~ewa i
smawewe tro{kova obrazovawa. Ali, sa
druge strane, ona nosi velike rizike koji
su vezani za profesionalnu autonomiju i
akademske slobode i prava intelektu-
alne svojine. Svakako, treba biti opre-
zan i vrlo kriti~no razmotriti i iden-
tifikovati rizike i mogu}nosti koje
wena primena donosi. Rizici koji pro-
izilaze iz ove tehnologije su dezinfor-
macije i kr{ewe privatnosti ili in-
telektualne svojine.

Jedno je sasvim sigurno, AI ne mo`e
zameniti profesore zato {to je qudski
elemenat kqu~an u obrazovawu, posebno
u emocionalnom i socijalnom razvoju
u~enika / studenata. Prema tome, AI mo`e
biti korisna podr{ka, ali ne mo`e
zameniti qude u obrazovawu. U eri AI
neophodno je dono{ewe politi~kih odlu-
ka za kreirawe regulatornih okvira, koji
uskla|uju razvoj i primenu AI, sa o~u-
vawem osnovnih obrazovnih vrednosti i
za{titom akademskih sloboda i prava
prosvetnih radnika.

Pi{e: dr Marina Milenkovi}

HERSC: [ta nam donosi
ve{ta~ka inteligencija?
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EU: Mogu}e smawewe investirawa
u obrazovawe (I deo)

Krajem januara u Budimpe{ti je
odr`an trodnevni seminar “Ja-
~awe kapaciteta sindikata u

okviru Evropskog semestra”, koji su
zajedni~ki organizovali ETUCE i
wegov istra`iva~ki centar za obuku
ETUI.

Iako je izvorno namewen sindi-
kalnim aktivistima iz zemaqa ~lani-
ca EU, u grupi od 25 participanata,
pored najbrojnije grupe - predstavnika
zemqe doma}ina, u~estvovali su sin-
dikalni lideri iz jo{ 10 zemaqa ~la-
nica (Irske, Portugalije, Finske,
[vedske, Rumunije, Italije, Kipra,
Malte, Litvanije i Hrvatske), a zah-
vaquju}i pozivu organizatora, u~e{}e
su uzela i dva predstavnika zemaqa
kandidata (Srbije i Albanije).

Ciqevi seminara bili su sticawe
uvida u funkcionisawe Evropskog se-
mestra (ES) nakon revizije ekonom-
skog upravqawa EU; razumevawe ulo-
ge vi{egodi{wih nacionalnih plano-
va za fiskalne putawe, investicije i
reforme; identifikovawe priorite-
ta koje treba pratiti da bi se uticalo
na procese ES i na nivou EU i na na-
cionalnom nivou; formulisawe “ala-
ta” za semestralne aktivnosti ETUC.

Odakle potreba za revizijom eko-
nomskog upravqawa na nivou EU?

Prognoze ekonomskih kretawa u je-
sen 2023. godine pokazale su da je pri-
vreda EU jo{ otporna na vi{estruke
{okove koje je pretrpela posledwih
godina. Ipak, zabriwava ~iwenica da
je, usled stro`ijih finansijskih uslo-
va i u okolnostima visoke inflacije,
izgubqen zamah kad je re~ o stopi ra-
sta, uz o~ekivawe da }e isti biti ume-
ren i u ovoj godini. Izvesno je da se
EU suo~ava sa nizom va`nih struktur-
nih izazova sa kojima se treba uhvati-
ti u ko{tac kako bi se ostalo na “tra-
si” odr`ive konkurentnosti. U pome-
nute izazove spadaju niske stope ra-
sta produktivnosti, zelena i digital-
na tranzicija, starewe stanovni{tva
i pitawa dru{tvene inkluzije.

Koja je uloga ES generalno, a naro-
~ito imaju}i u vidu reviziju ekonom-
skog upravqawa na nivou EU koja je
inicirana uzimaju}i u obzir gore na-

vedene okolnosti? Od 2011. ovaj fo-
rum za diskusiju pokriva razli~ite
blokove koordinacije ekonomske i so-
cijalne politike: a) fiskalne poli-
tike, kako bi se osigurala odr`ivost
javnih finansija u skladu sa Paktom
za stabilnost i rast; b) spre~avawe
prekomernih makroekonomskih nerav-
note`a; c) strukturne reforme, sa
fokusom na promovisawe rasta i
zapo{qavawa ; d) strukturne refor-
me navedene u nacionalnim planovi-
ma za oporavak i otpornost; e) politi-
ke zapo{qavawa i socijalne politi-
ke, u skladu sa principima evropskog
stuba socijalnih prava. 

Koordinacija ekonomske politike
kroz  ES  trebalo  bi  da  bude  od  po-
mo}i dr`avama ~lanicama da ostvare
svoje ciqeve postavqawem priorite-
ta i pru`awem jasnih i dobro koordi-
nisanih smernica za politiku u ovoj
godini. U realnom `ivotu to izgleda
ovako: Komisija je ponudila predloge
za izmenu okvira ekonomskog uprav-
qawa, koji je prilago|en pomenutim
budu}im izazovima. Kqu~ni ciq je
ja~awe odr`ivosti duga i promovi-
sawe odr`ivog i inkluzivnog rasta
kroz reforme i ulagawa. Da bi se ovo
postiglo, revizija podrazumeva da
okvir ekonomskog upravqawa postane
jednostavniji i transparentniji, te da
se oja~a wegovo sprovo|ewe.

Predlozi (bar na papiru) pojednos-
tavquju okvir na nekoliko na~ina: pr-

vo, fiskalni nadzor }e se sada foku-
sirati na jedan operativni indikator
- vi{egodi{we rashode dr`ava ~la-
nica (koji }e predstavqati osnovu za
sprovo|ewe godi{weg fiskalnog nad-
zora tokom trajawa sredworo~nog fi-
skalno-strukturnog plana dr`ave
~lanice); drugo, proces }e biti mawe
optere}uju}i za dr`ave ~lanice, jer
se o~ekuje da imaju koristi od poste-
penog procesa fiskalnog prila-
go|avawa, kao i monitoringa wihovog
uskla|ivawa u du`em vremenskom pe-
riodu; tre}e, pojednostavquju se i
procedure izvr{ewa, budu}i da se
prate odstupawa od dogovorenih
ciqeva u du`em intervalu. 

Iako referentne vrednosti od tri
i 60 odsto BDP za deficit i dug osta-
ju nepromewene, odnos javnog duga pre-
ma BDP mora}e da bude mawi na kraju
perioda obuhva}enog planom nego na
po~etku tog perioda. Za dr`ave ~la-
nice sa javnim dugom iznad referent-
ne vrednosti 60% BDP ili dr`avnim
deficitom iznad referentne vredno-
sti tri odsto BDP, Komisija }e preci-
zirati tehni~ku putawu (diferenci-
ranu za svaku ~lanicu shodno izazovi-
ma wihovog javnog duga) koja im omogu-
}ava minimalno ~etiri (a maksimalno
sedam) godina da izvr{e prila-
go|avawa u nacionalnom fiskalno-
strukturnom planu.

/ Nastavak u narednom broju /

Pi{e: dr Slavica Mani}
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T
ehni~ka {kola u Subotici
osnovana je kao “Ma{in-
ski, elektrotehni~ki i

saobra}ajni {kolski centar”
1945. godine. Sada{wi naziv
Tehni~ka {kola “Ivan Sari}”
dobila je 2010. godine i ona da-
nas predstavqa sredwu stru~nu
{kolu regionalnog zna~aja za
obrazovawe u~enika po plano-
vima i programima nastave i
u~ewa za sticawe III i IV stepena
stru~ne spreme na podru~jima
rada ma{instvo i obrada meta-
la, elektrotehnika i saobra}aj.

Glavna {kolska zgrada se na-
lazi u ulici Trg Lazara Ne{i}a
broj 9, u kojoj se izvodi teorij-
ska nastava i laboratorijske

ve`be, dok je druga zgrada {ko-
le u ulici Matije Gupca 8-10 i
Haramba{i}eva 5, gde se izvodi
prakti~na nastava. Glavni
{kolski objekat je odlukom
Vlade Srbije u dr`avnoj svoji-
ni i predstavqa spomenik kul-
ture, a 2012. godine je obele`e-
na stogodi{wica od wene
izgradwe.

Na{a ustanova ostvaruje i
obrazovawe odraslih, kroz pre-
kvalifikaciju, dokvalifika-
ciju, specijalizaciju i nefor-
malno obrazovawe. Nastava se
izvodi dvojezi~no, na srpskom i

ma|arskom nastavnom jeziku.
Pored 40 u~ionica op{te name-
ne, [kola raspola`e i sa preko
20 specijalizovanih kabineta,
tri laboratorije, devet radio-
nica, kao i sa dve sale za sa-
stanke. Na{a ustanova ima boga-
tu biblioteku sa fondom od oko
23. 000 kwiga, na srpskom i ma-
|arskom jeziku, raspola`e no-
vom savremenom sportskom ha-
lom i sportskim terenima, koji
se koriste za izvo|ewe nastave
i saobra}ajni poligon, koji je
prilago|en za obuku vo`we. 

Tehni~ka {kola “Ivan Sa-
ri}” jedna je od dvanaest {kola
u Srbiji koja }e postati Trening
centar za dualno obrazovawe, u

kojem }e se spojiti formalno,
neformalno i informalno ob-
razovawe. Osim formalnog
obrazovawa, Trening centar }e
pru`ati usluge obrazovawa od-
raslih, kao {to su: priznavawe
prethodnog u~ewa, realizacija
velikog broja obuka, dokvali-
fikacija, prekvalifikacija
ili specijalizacije za koje je
{kola verifikovana. 

Tehni~ku {kolu “Ivan Sa-
ri}” je do danas zavr{ilo pre-
ko 30.00 u~enika.

N. [ARI] / @. RAJ^I]
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